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Na ulicy Baśniowej pojawi się 500 
metrów kwadratowych nowego asfaltu
Trwa akcja naprawy dróg miejskich. W jej ramach wyrównany zostanie 
m.in. newralgiczny odcinek ulicy Baśniowej. – Systematycznie zwiększamy 
nakłady finansowe na drogi – podkreśla burmistrz Poręby Ryszard Spyra.

2000 m2 ubytków z dróg gminnych usunie w 
ramach podpisanej pod koniec minionego roku 
umowy firma wyłoniona w drodze przetargu 
publicznego. – Naprawy drogowe już trwają. 
Wykonawca zdążył uporać się z częścią dziur 
m.in. w centrum miasta, przy ulicy Przemysłowej 
i Kopalnianej – mówi Angelika Kubaczyńska, 
inspektor Referatu Nieruchomości i Gospodarki 
Komunalnej Urzędu Miasta Poręba. Zaznacza, że 
akcją łatania dziur objęta jest cała Poręba.

Do części lokalizacji ekipa jeszcze wróci
Naprawy prowadzone mogą być zimą, do części 
załatanych już miejsc, ekipa remontowa będzie 
jednakże wracać. – Zdarzało się tak, że wyko-
nawca raportował nam o wykonanych naprawach 
przy konkretnej ulicy, zaczęło jednak padać lub 
na części zniszczonej nawierzchni parkował 
samochód, dlatego też nie udało się załatać dziur 
w stu procentach. Do takich miejsc wykonawca 
oddelegowany zostanie w ramach całości akcji 

powtórnie – uprzedza pytania mieszkańców 
inspektor Kubaczyńska.

Gmina wykorzystuje materiały z rozbiórki
Przypominamy, że gmina przeprowadza tego 
typu naprawy odpowiedzialnie i ekologicznie. – 
W recyklerze, służącym do przerobu materiału, 
wykorzystywane są części z odzysku, w tym 
przede wszystkim materiały budowlane pocho-
dzące z rozbiórki terenu pod budowaną właśnie 
Agorę – przypomina burmistrz miasta Ryszard 
Spyra.

Burmistrz stawia na drogi
Burmistrz Spyra zapewnia, że jego celem jest 
gruntowna naprawa dróg miejskich w Porębie, zaś 
w pierwszej kolejności najpilniejszych lokalizacji 
w mieście. Z tego powodu priorytet dostała m.in. 
ulica Baśniowa. Aż 500 m2 nowego asfaltu (czyli 
25 proc. całego zadania) pojawi się właśnie na tym 
odcinku. 
Równocześnie remontowane są również chodniki 
(np. przy ul. Mickiewicza) i ścieżki rowerowe.

Gmina zwiększa środki na remonty
Umowa dotycząca aktualnie prowadzonej akcji 
uzupełniania ubytków w porębskich drogach 
wynosi prawie 394 tys zł. Zeszłoroczna umowa 
wynosiła ok. 154 tys zł. – Chcemy doprowadzić 
do tego, by po porębskich drogach jeździło się 
jak najbardziej komfortowo, dlatego nakłady na 
naprawy są i będą coraz wyższe – zapewnia bur-
mistrz Poręby Ryszard Spyra.

Drodzy Mieszkańcy,

Oddając Wam do rąk nowy
numer naszej miejskiej gazety, 

życzę Wam wspaniałego 
Nowego Roku.

 
Życzę Wam zdrowia, 

pomyślności Waszych planów, 
rodzinnego wsparcia i ciepła. 

Wszystkiego, co najlepsze  
w 2024 roku! 

___
Burmistrz Poręby 
Ryszard Spyra
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Poręba żegna 2023 rok. Co nowego pojawiło się w naszym 
mieście w ciągu ostatnich 12 miesięcy?
- To był bardzo dobry rok! – podkreśla burmistrz Poręby Ryszard Spyra. Naszykowaliśmy zestawienie nowości 
ważnych dla mieszkańców, które pojawiły się w minionym 2023 roku.

Gminne inwestycje

Klub dla seniorów
Drugą, niezwykle ważną dla mieszkańców inwe-
stycją, było uruchomienie w budynku Miejskiego 
Ośrodka Kultury – Klubu „Senior+”. - Niewiele 
miast może pochwalić się takim miejscem. 
Miejscem stworzonym od początku do końca 
dla mieszkańców po 60 roku życia – podkre-
śla burmistrz Ryszard Spyra. Klub powstał w 
wyniku dużego remontu na parterze MOK-u. W 
efekcie zyskał m.in. profesjonalną salę trenin-
gowo-rehabilitacyjną i cieszy się ogromnym 
zainteresowaniem porębian. Koszt tej inwesty-
cji wyniósł nieco ponad 467 tys zł brutto, z czego 
dofinansowanie z budżetu państwa to ok. 200 tys 
zł.

Od stycznia do grudnia. Praktycznie każdy miesiąc 2023 roku obfitował w zmiany. I to pozytywne zmiany! Przykład? 
Już na początku 2023 roku miasto oddało do użytku najdroższą w historii Poręby inwestycję miejską - nową oczysz-
czalnię ścieków. – Koszt tego przedsięwzięcia wyniósł ponad 9 milionów złotych. Możemy pochwalić się jednak, że 
spółce miejskiej udało się pozyskać dofinansowanie unijne, które łącznie przekroczyło wartość 7 mln zł  – podkreśla 
burmistrz Poręby Ryszard Spyra.

Rewolucja w miejskim oświetleniu i nie tylko
Także w tej kwestii Poręba w 2023 roku prze-
szła wielką rewolucję. Dzięki staraniom miasta, 
spółka Tauron wymieniła oprawy w 1455 latar-
niach ulicznych, zaś w przypadku 308 punktów 
świetlnych, na istniejących słupach pojawiły się 
zupełnie nowe LED-owe oprawy uliczne, które 
zapewniają mieszkańcom bezpieczeństwo.
Nowe słupy stanęły także na nowopowstającym 
w naszym mieście osiedlu „Na Stoku”. Co więcej, 
prowadzone są tutaj kolejne prace, mające na celu 
uzbrajanie terenu. Nie zapomnijmy także o nowym 
asfalcie, jaki w 2023 pojawił się na ul. Miodowej 
oraz zbudowaniu dojazdu do garaży przy ul. 
Zakładowej. Tu nawierzchnia wykonana została 
z kostki brukowej wraz z systemem odwodnienia.

Drugie w naszym mieście „mieszkanie 
wspierane”
Prace remontowe trwały także w budynku przy ul. 
Chopina 3, gdzie powstało drugie w naszym mie-
ście tzw. mieszkanie wspierane. - Takie lokale są 
formą pomocy, która przygotowuje osoby w nich 
przebywające, pod opieką specjalistów, do prowa-
dzenia w miarę możliwości samodzielnego życia 
– mówi Katarzyna Wilk, kierownik porębskiego 
MOPS-u.

Co ważne, na stworzenie tzw. mieszkania wspie-
ranego przez MOPS, Gmina Poręba zyskała 
dofinansowanie w kwocie prawie 340 tys zł. Całość 
prac wraz z zakupem wyposażenia oszacowano 
na ok. 488 tys zł.

Boisko z nowym poliuretanem i świetlicowa sala
Remontu w roku 2023 doczekał się również 
porębski Orlik. Naprawione zostało boisko wie-
lofunkcyjne z nawierzchnią z poliuretanu. 
Wykonawca zamontował tutaj nową nakładę. 
Wymieniony został także osprzęt sportowy.
Niespodziankę dla swoich podopiecznych 
w 2023 roku miała także porębska Świetlica 
Środowiskowa. Mowa o nowej salce edukacyjnej, 
która powstała na drugim piętrze w gmachu MOK-
u. Na ścianach są teraz m.in. roślinne elementy z 
farby fluorescencyjnej, a podopieczni świetlicy 
zyskali nowe miejsce do nauki i odrabiania lekcji. 
Inwestycja kosztowała ok. 15 tys zł.
– Powstało kolejne miejsce w naszym mieście, 
które łączyć będzie kilka pokoleń porębian i celem 
którego będzie wymiana doświadczeń, kultywo-
wanie historii i tradycji - mówi burmistrz Poręby 
Ryszard Spyra.



Nasza PoręBa  |  INformator mIejSkI 3 

GMINNE INWESTYCJE

Nowe centrum miasta i miejsca postojowe
Wiosną 2023 roku rozpoczęto budowę tzw. Agory. - To przełomowa dla 
naszego miasta inwestycja, której zamierzeniem jest stworzenie nowego 
centrum Poręby – podkreśla burmistrz Spyra.

Na jakim etapie jest całe przedsięwzięcie? - Wybudowano już m.in. sieci 
wodociągowe, kanalizacyjne, ułożono kable energetyczne, zamontowano 
półautomatyczną toaletę publiczną oraz zbiorniki podziemne na solankę 
i fundamenty pod tężnię solankową – wylicza Barbara Czernik, inspektor 
budowlany. Dodaje, że gotowe są też nowe miejsca postojowe, uzupełniona 
została także nawierzchnia asfaltowa ul. Przemysłowej.

Nowe centrum Poręby będzie nie tylko miejscem służącym odpoczynkowi 
(dzięki estetycznym ławkom i zielonym pergolom), będzie miało też swoją 
własną tężnię solankową, fontannę i szalet miejski.

Miasto chętnie sięga po dotacje
Poręba z dumą powiedzieć może 
także, że rok 2023 obfitował w pozy-
tywnie rozpatrzone wnioski gminy 
o dofinansowanie przedsięwzięć z 
pieniędzy zewnętrznych. Przykład? 
Poręba jesienią 2023 roku zdobyła 
ponad 7 mln zł dofinansowania na 
projekt pod nazwą: „Budowa sieci 
kanalizacji sanitarnej wraz z przy-
łączami w ulicy Roździeńskiego, 
Wiejskiej i Wojska Polskiego w 
Porębie”. 

Zaznaczmy, że całe zadanie osza-
cowano na ok. 7,5 mln zł. Środki 
z zewnątrz, jakie otrzyma Poręba 
stanowią zatem aż 95 proc. kosztów 
całego przedsięwzięcia.

Biblioteka po gruntownej metamorfozie
W drugiej połowie 2023 roku wyremontowano również Miejską Bibliotekę 
Publiczną w Porębie. Wykonawca zmontował tutaj m.in. 24 regały na książki, 
stół z krzesłami, dwa biurka i szafy aktowe. To jednak nie wszystko! Po 
remoncie działa tu kącik dla rodziców z dziećmi. Mali porębianie mają tu 
miejsce do czytania książeczek wraz z wygodnymi, kolorowymi pufami. 
Pierwszy etap remontu wyniósł ok 55 tys zł, wyposażenie biblioteki w zupeł-
nie nowe meble oraz niezbędne sprzęty RTV i AGD kosztowało nieco ponad 
60 tys zł.

Pracownia z drukarką 3D
W Miejskim Ośrodku Kultury w Porębie pod koniec 2023 roku powstała jesz-
cze jedna nowość – Pracownia MAKERSPACE, działająca w ramach Pracowni 
Internetowej Orange. Pracownia do dyspozycji ma m.in. wirtualne okulary 
oraz wiele materiałów i akcesoriów krawieckich, a zapisy na zajęcia tego 
typu cieszą się dużą popularnością. Już podczas otwarcia, młodzi porębia-
nie, uczęszczający na warsztaty edukacyjne do Pracowni Orange pokazali z 
dumą m.in. jak stworzyć brelok w programie Tinkercad.

Wizualizacja - Agora miejska
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BURMISTRZ ODPOWIADA

Milena Nykiel-Leśnik: Jak z pana perspektywy 
– z perspektywy gospodarza miasta – wyglądał 
2023 rok w Porębie? 

Burmistrz Poręby Ryszard Spyra: Wszystkie 
lata piastowania tego stanowiska były dla mnie 
ważne, ale rzeczywiście rok 2023 był wyjątkowy. 
Wcześniejsze lata charakteryzowały się tym, 
że mieliśmy wiele trudnych wyzwań, bo prze-
cież – gdy obejmowałem urząd burmistrza po 
raz pierwszy – gmina stała na skraju bankruc-
twa. Wzorowo przeszliśmy jednak narzuconą 
nam przez Regionalną Izbę Obrachunkową w 
Katowicach, konieczność naprawy finansów. I 
wreszcie, jeżeli chodzi o zapewnienie wydatkowa-
nia na bieżące potrzeby miasta, 2023 rok jawi się 
na tle tych lat minionych jako w pełni ustabilizo-
wany. Muszę powiedzieć, że dzięki ciężkiej pracy 
urzędu i jednostek miejskich, mogłem spokojnie 
podejmować decyzje, a nawet planować wiele 
nowych rozwiązań ważnych dla mieszkańców. 

Przypomnijmy, że w minionym właśnie roku 
gmina uruchomiła najdroższą inwestycję w 
swojej historii.

Tak, chodzi oczywiście o naszą nową oczysz-
czalnię ścieków, jedną z najnowocześniejszych 
w regionie. Wielokrotnie już, w różnych miej-
scach podkreślałem, że takie inwestycje to nasza 
wspólna radość i duma dla miasta, dla wszystkich 
jego mieszkańców.

W 2023 roku było zatem wiele powodów do 
dumy. Z których przedsięwzięć jest pan szcze-
gólnie dumny?

Być może te duże inwestycje, przy których jest 
najwięcej ciężkiej pracy, wywołują największe 
zadowolenie. Ja jednak cieszę się praktycznie 
z każdej. Niemal równolegle z oczyszczalnią, 
otwierałem Klub Senior+, potem była nowa sala 
w świetlicy środowiskowej, kolejne fragmenty 
kanalizacji, rozpoczęcie budowy nowego cen-
trum miasta – czyli Agory z tężnią solankową, 
fontanną, szaletem miejskim, remont biblioteki 
itd. To rzeczywiście był bardzo dobry rok, który 
zmienił codzienne życie porębian. Seniorzy mają 
już swoje miejsce spotkań wraz z salą do reha-
bilitacji, rodzice z dziećmi – przytulny kącik w 
bibliotece, już niedługo wszyscy spotkamy się 
w nowym centrum Poręby i to będzie wydarze-
nie, jakiego jeszcze w naszym mieście nie było. 
Ale to nie koniec. Mam nadzieję, że po zmianie 
wykonawcy zadania, jeszcze przed wakacjami 
uruchamiać będziemy Mediatekę. Planuję kolejne 
inwestycje, tworzymy kolejne zmiany dla wygody 
i komfortu życia porębian. 

Ma Pan specjalne plany na przyszłość?
Mam, sporo zaplanowałem, bo od dobrego planu, 

wiele zależy. Przeszedłem bardzo ciężką drogę i 
jestem już uodporniony na trudności i problemy.

Przypominam tylko, że kiedy pierwszy raz 
przejmował pan urząd burmistrza, gdy Poręba 
stała na skraju bankructwa.

Tak, początki urzędowania z racji bardzo trud-
nej sytuacji finansowej gminy były rzeczywiście 
trudne. Niemniej jednak, dzięki temu, że jestem 
osobą odpowiedzialną i pracowitą, ale także oczy-
wiście dzięki ogromnemu zaangażowaniu moich 
współpracowników, gmina wzorowo wyszła z 
kryzysu. Doprowadziliśmy do tego, że nasze mia-
sto jest w dobrej sytuacji finansowej i możemy 
planować ważne inwestycje.

Wystartuje Pan w kwietniowym wybo-
rach samorządowych?

Tak, chcę bowiem doprowadzić 
wciąż trwające inwestycje do końca 
i rozpocząć kolejne. Jak już mówi-
łem, mam wiele planów.

Co zrobi Pan dla mieszkańców 
jako burmistrz, jeśli wybory się 
powiodą?

Chciałbym zrewitalizować zie-
lone tereny przy ul. Zakładowej, 
czyli teren porębskiego 
MOSiR-u. Zbudować 
basen w nowej 
f o r m u l e ,  z 
a t r a k c y j n ą 
strefą wodną 
d l a  d z i e c i , 
wyremontować 
budynki zloka-
lizowane przy 
basenie, a także 
przywrócić do 
użytku oraz uno-
wocześnić muszlę 
koncertową.
Do tej pory nie było 
to możliwe nie tylko 
ze względu na koszty 
– realizacja takiego 
projektu to ok. 20 mln 
zł, ale także na fakt, że 
konieczne były pilniej-
sze rzeczy: remonty 
w szkołach i przed-
szkolu, remont dachu 
Miejskiego Ośrodka 
Kultury. Jesteśmy 
c o r a z  l e p s i  w 
pozyskiwaniu fun-
duszy z zewnątrz i 

będziemy o nie wnioskować, by plan się ziścił.  

Na co jeszcze stawia Pan w swoim programie 
wyborczym?

Wśród moich strategicznych celów jest też budowa 
nowych odcinków dróg w mieście, nowych chod-
ników oraz ścieżek rowerowych, a także kapitalne 
remonty istniejącej już infrastruktury drogowej. 
To oczywiście bardzo drogie inwestycje, ale już 
na przykładzie ulicy Mickiewicza czy Miodowej, 
pokazaliśmy, że można robić to sprawnie i nowo-
cześnie, a w budżecie na 2024 rok wyasygnowane 
są już większe środki na ten cel. 

A co z biurowcem FUM-u?

Wyjaśniamy zawiłości prawno-własno-
ściowe związane z tym budynkiem. 

Mam plan, by go zagospodarować. 
Jeśli będę miał ten zaszczyt po raz 
kolejny kierować naszym miastem, 
a od zawsze uważam, że Poręba ma 
wielki potencjał, to miasto – z racji 

czynionych inwestycji i dobrego 
zarządzania– po raz kolejny zyska 
kolejne powody do dumy.

Burmistrz odkrywa karty. Plany są ambitne 
Rewitalizacja MOSiR-u, nowy basen, kapitalne remonty dróg. Znamy plany burmistrza Spyry na następną kaden-
cję. – Mam ambicję i duże już doświadczenie. Z tego powodu mam również nadzieję, że będzie mi dane raz jeszcze 
pokazać mieszkańcom, jak Poręba zmienia się na naszych oczach – podkreśla włodarz. 
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Gminne inwestycje

Przypomnijmy, że oficjalne przeka-
zanie terenu pod budowę tzw. Agory, 
czyli nowego placu centralnego w 
naszym mieście, odbyło się 31 marca 
ubiegłego roku. Od tego czasu wiele 
się tutaj zmieniło. Na placu miej-
skim wykonane zostały wszystkie 
roboty rozbiórkowe, a co ważne 
- materiały z rozbiórki, te, które 
nadawały się do ponownego użytku, 
trafiły na składowisko Miejskiego 
Przedsiębiorstwa Wodociągów i 
Kanalizacji w Porębie i już są wyko-
rzystywane do nowych inwestycji.
- Wybudowano już m.in. sieci wodo-
ciągowe, kanalizacyjne, ułożono 
kable energetyczne, zamontowano 
półautomatyczną toaletę publiczną 
oraz zbiorniki podziemne na solankę 
i fundamenty pod tężnię solankową 
– wylicza Barbara Czernik.
Dodaje, że gotowe są również miej-
sca postojowe o nawierzchni z płyt 
ażurowych, rozlokowane w dwóch 
miejscach, na które składają się 
odpowiednio osiem i siedem miejsc, 
w tym po jednym dla niepełno-
sprawnych. - Wzdłuż parkingu 
została uzupełniona nawierzchnia 
asfaltowa ul. Przemysłowej - dodaje 
pani inspektor.

Półautomatyczny szalet
Na terenie Agory zamontowana 
została również toaleta półautoma-
tyczna - pierwszy tego typu szalet 
miejski w naszym mieście. Wykonano 
także fundament żelbetowy pod tęż-
nię solankową wraz ze zbiornikami 
podziemnymi, zaś w stanie suro-
wym - budynek maszynowni dla 

obsługi fontanny. - Zgodnie z har-
monogramem, wykonawca skończył 
fundamenty żelbetowe pod pergole, 
trejaże oraz pod ekran stalowy do 
wyświetlania - informuje Barbara 
Czernik. Dodaje, że w trakcie reali-
zacji są chodniki i place. Wykonawca 
równocześnie ustawia obrzeża beto-
nowe oraz podbudowę tłuczniową 
pod nawierzchnie chodników oraz 
placów.

Nowa kanalizacja przy tzw. 
Krupówkach
Nieco kłopotu gminie sprawiła 
jednakże kanalizacja na terenie 
dawnego targowiska miejskiego, 
przy tzw. Krupówkach. - Okazało się, 
że jest tam kanał sanitarny, oczywi-
ście nie naniesiony na żadne mapy, 
którym ścieki płynęły do pobli-
skiego wylotu do Czarnej Przemszy 
- mówi Barbara Czernik. Dodaje, że 
głęboki na trzy metry kanał był w 
bardzo złym stanie technicznym, 
częściowo załamany, co powodowało 
zapadnięcia w chodniku i jezdni przy 
Krupówkach. - Został on na stałe 
zlikwidowany poprzez zamulenie 
betonem pod ciśnieniem - tłumaczy 
inspektor Czernik.

W jego miejsce wybudowano kanał 
sanitarny ze studniami rewizyj-
nymi z odprowadzeniem ścieków 
sanitarnych do istniejącego kanału 
sanitarnego w ul. Przemysłowej. 
Ten etap prac zakończyło poło-
żenie nowej nawierzchni z kostki 
brukowej.

Projekt godny nowoczesnego 
miasta
Przypomnijmy, jak wyglądać będzie 
nowe centrum Poręby. W miejscu 
dawnego targowiska miejskiego 
powstanie plac miejski z infrastruk-
turą wypoczynkową oraz ciągiem 
pieszo-jezdnym.

Agora została podzielona na kilka 
stref miejskich i wypoczynko-
wych. Będą to: główny plac, 2 place 
towarzyszące, pergole, fontanna z 
maszynownią, małe place z ławkami 
parkowymi i siedziskami stalo-
wymi oraz chodniki i oświetlenie. 
Wszystkie strefy skomunikowane 
zostaną chodnikami uzupełniają-
cymi dla pieszych, a we wskazanych 
częściach - dla ruchu kołowego.  

Pojawi się także sporo zieleni, tężnia 
solankowa i wolnostojący, półauto-
matyczny szalet miejski.

- To ważna inwestycja - pod-
kreśla burmistrz Ryszard Spyra. 
- Mieszkańcy zyskają nie tylko 
estetyczne centrum miasta, ale też 
wyjątkowe miejsce spędzania wolego 
czasu - podkreśla włodarz Poręby.

Oba etapy inwestycji uzyskały dofi-
nansowanie z programu rządowego 
„Polski Ład”. Etap pierwszy - budowa 
Agory - w wysokości 90 proc. war-
tości projektu, drugi - budowa tężni 
solankowej na terenie Agory wraz 
z infrastrukturą - w wysokości 80 
proc.  

27 słupów z łącznie 29 oprawami 
typu LED. Tak w skrócie wygląda 
zupełnie nowy system oświetlenia, 
który powstał przy ul. Partyzantów. 
– Chodzi o oświetlenie osiedla „Na 
Stoku” – zaznacza Kamil Kowalik, 
kierownik Referatu Nieruchomości 
i Gospodarki Komunalnej Urzędu 
Miasta Poręba. Dodaje, że nowe 
latarnie uliczne stanęły wzdłuż drogi 
dojazdowej. – We fragmencie, gdzie 
droga jest już w części zbudowana 
oraz przy kolejnym planowanym 
odcinku – dodaje Kamil Kowalik.

Inwestycję prowadzi spółka Tauron 
Nowe Technologie, a w związku z tym 
kosztów nie ponosi gmina Poręba. W 
przyszłości nowe oświetlenie będzie 
oszczędne, dzięki zastosowaniu sys-
temu LED-owego. Szare, aluminiowe 
słupy są też nowoczesne i estetyczne.
Aktualnie na porębskim osie-
dlu „Na Stoku” w trakcie budowy 
jest już czwarty prywatny dom 
jednorodzinny i dziewiąty z jednoro-
dzinnych budynków deweloperskich. 
Ulice dostały już swoje nazwy: ul. Na 
Stoku, Chabrów i Maków. 
Na terenie osiedla zbudowano wcze-
śniej również drogę dojazdową (ze 
względu na ciągłe prace budowlane i 
sprzęt ciężki poruszający się po osie-
dlu, jeszcze bez warstwy asfaltowej), 
wodociąg, kanalizację, a także stację 
transformatorową. 
- Na własne oczy możemy obserwo-
wać, jak w naszym mieście powstaje 
planowane od kilkunastu lat nowe 
osiedle. Z naszej strony – jako 
inwestora – staramy się, by sukce-
sywnie sprzedawane działki przy ul. 
Partyzantów, były uzbrojone i znala-
zły dobrych nabywców – podkreśla 
burmistrz Poręby Ryszard Spyra.

Agora w budowie. 
Maszynownia pod fontannę już jest

Na Stoku budują 
nowe oświetlenie

Infrastruktura pod fontannę, toaleta półautomatyczna, miejsca postojowe. Gro prac 
wpisanych w harmonogram budowy nowego centrum Poręby widać już gołym okiem. 
Odwiedziliśmy plac budowy i zdajemy Wam relację. 

Bezpieczeństwo i nowocze-
sność. Na nowo budowanym 
porębskim osiedlu „Na Stoku” 
stanęły nowe latarnie z ener-
gooszczędnymi oprawami 
LED-owymi.
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gminne inwestycje

To prawdziwa komunikacyjna rewolucja. Zgodnie 
z decyzją, jaką podjął burmistrz Poręby - Ryszard 
Spyra, od 1 stycznia 2024 roku ruszyła bezpłatna 
komunikacja autobusowa z Zawierciem i na tere-
nie Zawiercia.
 - Mowa tutaj o połączeniach autobusowych 
obsługiwanych przez Zakład Komunikacji 
Miejskiej w Zawierciu - wszystkich liniach na 
terenie tego miasta oraz dwóch liniach łączą-
cych Porębę, Siewierz i Zawiercie - linii numer 2 
i linii numer 10 - mówi Tomasz Wawrzynkiewicz 
z Urzędu Miasta Poręba.
Wyjaśnia, że podróżować można już bezpłatnie, 
czyli bez konieczności kupowania jakiegokolwiek 
biletu. Darmowy transport dotyczy wszystkich 

pasażerów na wskazanych wyżej liniach, bez 
względu na miejsce zamieszkania.
Tomasz Wawrzynkiewicz zaznacza jednak, że 
takie darmowe kursy są projektem pilotażowym, 
którego realizację zaplanowano na okres sześciu 
miesięcy. O przedłużeniu projketu decydować będą 
koszty transportu, które mogą wzrosnąć, choćby z 
powodu dużego zainteresowania pasażerów i co z 
tego wynika - konieczności dołożenia do rozkładu 
jazdy większej liczby kursów.

Do tej pory gmina Poręba do komunikacji dopła-
cała organizatorowi transportu publicznego 
rocznie nieco ponad 1 090 000 zł. Od Nowego Roku 
- czyli w momencie uruchomienia darmowego 

transportu - dopłacać będzie prawie 1 400 000 zł. 
- Różnica wyniesie ok. 306 000 zł, a korzyści dla 
mieszkańców, ale też gości, którzy będą korzy-
stać z bezpłatnych połączeń, są ogromne. Z tego 
powodu zdecydowaliśmy się na przystąpienie do 
propozycji organizatora transportu - mówi bur-
mistrz Poręby Ryszard Spyra. 

I przypomina, że każda gmina do transportu 
zbiorowego dopłaca, nie każda oferuje jednak 
mieszkańcom jazdę bez konieczności kupowa-
nia biletu. – Zdaję sobie sprawę z tego, że koszty 
transportu rosną, paliwo drożeje, chcemy dbać o 
kieszenie naszych mieszkańców, wychodzimy im 
naprzeciw – podkreśla włodarz Poręby.

Od 10 grudnia, czyli od zmiany rozkładu jazdy 
pociągów, dojedziemy koleją do lotniska w 
Pyrzowicach. To efekt zakończonej inwestycji 
PKP Polskich Linii Kolejowych S.A. na odcinku 
Zawiercie - Pyrzowice Lotnisko - Tarnowskie 
Góry - informuje Katarzyna Głowacka z biura 
prasowego PKP Polskie Linie Kolejowe S. A.
Pociągi zatrzymają się na zmodernizowanych 
peronach na stacjach: Zawiercie (nowy peron), 
Poręba, Siewierz, Tarnowskie Góry oraz nowych 
przystankach: Zawiercie Kądzielów, Mierzęcice, 
Miasteczko Śląskie Centrum oraz nowej stacji 
Pyrzowice Lotnisko. Połączenia będą realizowane 
w relacji Częstochowa - Tarnowskie Góry.
- W ostatniej chwili nastąpiła zmiana doty-
cząca przystanku Zawiercie Kądzielów: PLK SA 
umożliwią pasażerom korzystanie z przystanku 

Zawiercie Kądzielów po tym, jak przewoźnik złoży 
wniosek - zaznacza Katarzyna Głowacka.
Godziny odjazdów pociągów są dostępne na stro-
nie przewoźnika - Kolei Śląskich oraz na Portalu 
Pasażera. 

Z jednego z pierwszych kursów poruszających 
się po nowych torach na trasie Częstochowa-
Tarnowskie Góry, skorzystał burmistrz Poręby 
Ryszard Spyra. – Osobiście chciałem sprawdzić 
warunki podróżowania, cieszę się, że do naszego 
miasta znów wróciły pociągi – podkreślał włodarz 
Poręby.

Przypomnijmy, peron w Porębie został zbudowany 
praktycznie od nowa. Ma charakter wyspowy, 150 
metrów długości oraz dwa tory. - Peron został 

dostosowany do obsługi osób z ograniczoną moż-
liwością poruszania się (red: pochylnia i ścieżki 
naprowadzające z wypukłą fakturą) - zaznacza 
Głowacka.

To jednak nie wszystko. Porębski peron wypo-
sażono w wiaty, ławki, tablice informacyjne oraz 
lampy. Jest oświetlony, a komfort w podróży 
zapewnią nagłośnienie oraz czytelne oznako-
wanie i tablice informacyjne. O bezpieczeństwo 
prowadzenia ruchu pociągów będą dbali dyżurni 
ruchu z nowoczesnego Lokalnego Centrum 
Sterowania Siewierz.
Wartość inwestycji „Rewitalizacja i odbu-
dowa częściowo nieczynnej linii kolejowej nr 
182 Tarnowskie Góry – Zawiercie” wyniosła 
ok. 660 mln zł netto, dofinansowanie unijne w 
ramach Programu Operacyjnego Infrastruktura 
i Środowisko wynosi ponad 500 mln zł. 

Z jaką prędkością po 
odbudowanej trasie 
poruszają się pociągi?

W ramach projektu mającego na celu 
połączenie aglomeracji z lotniskiem w 
Pyrzowicach, odbudowany został nie-
czynny 30-kilometrowy odcinek toru 
między Tarnowskimi Górami a siewierzem. 
rewitalizacja i elektryfikacja dotyczyła ok. 
48 km linii kolejowej. Do portu lotniczego 
pociągi jeżdżą z prędkością do 140 km/h,  
a towarowe do 80 km/h.

Od Nowego Roku darmowe połączenie autobusowe  
z Zawierciem

Do Poręby wróciły pociągi

Bez biletu. Od 1 stycznia mieszkańcy Poręby korzystają z bezpłatnej komunikacji autobusowej na terenie Zawiercia 
(wszystkie linie) oraz z dwóch linii łączących Porębę z Siewierzem i Zawierciem.

Jak działa kolej w naszym mieście? Osobiście sprawdził to w imieniu mieszkańców burmistrz Poręby Ryszard Spyra. 
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WAŻNE REMONTY

Społecznik, radny, przedsiębiorca. Tomasz 
Turek został nowym prezesem Miejskiego 
Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji w 
Porębie. - Taką decyzję 31 października uchwałą 
podjęła Rada Nadzorcza MPWiK - mówi burmistrz 
Poręby Ryszard Spyra.
Przypomnijmy, że porębski MPWiK - powołany 
do życia w kwietniu 2010 roku - to spółka gminna, 
do której należą m.in. zadania z zakresu zaopa-
trywania mieszkańców w wodę, zakresu odbioru 
i oczyszczania ścieków. Spółka opowiada m.in. 
za utrzymanie nieco ponad 40 kilometrów dróg 
gminnych oraz chodników. Dba także o miejską 
zieleń, zajmuje się gospodarką komunalną, wyko-
nuje zlecone przez miasto remonty, prowadzi 
przytulisko dla psów. 
Kadencja prezesa spółki trwa 3 lata. Wybrany na to 
stanowisko Tomasz Turek do tej pory pełnił funk-
cję wiceprzewodniczącego Rady Miasta Poręba. 
Dał się poznać jako osoba pracowita, rzetelna i 
godna zaufania.
Z byłym już prezesem porębskich Wodociągów 
- Mariuszem Grabarczykiem – wcześniej ofi-
cjalnie pożegnał się burmistrz Ryszard Spyra. 
Podziękował mu za dotychczasową pracę i 
trud włożony m.in. w budowę i uruchomienie 
nowej oczyszczalni ścieków w naszym mieście. 

Burmistrz zapewnił jednocześnie wszystkich 
pracowników MPWiK o tym, że zmiana prezesa 
spółki nie będzie miała negatywnego wpływu na 
ich codzienną prace i stabilność zatrudnienia.
Mariusz Grabarczyk pełni obecnie funkcję prezesa 
Zakładu Gospodarki Komunalnej w Zawierciu, 
spółki, którą tworzył przed laty. - Rozumiem 
decyzję pana Grabarczyka, wybrał kierowanie 
większym przedsiębiorstwem, niemniej jed-
nak nie mogliśmy pozwolić sobie na to, by nasze 
Wodociągi nie miały prezesa w pełni zaangażo-
wanego w swoją pracę. Pilnie, także ze względu 
na bieżącą działalność i morale spółki, należało 
wybrać nowego gospodarza w MPWiK - wyjaśnia 
burmistrz Ryszard Spyra.

Zaznacza, że wybór Tomasza Turka podykto-
wany był nie tylko dobrą opinią na temat jego 
pracy w samorządzie, ale także doświadczeniem 
w kwestiach biznesowych. Tomasz Turek od lat z 
sukcesem prowadzi swoją firmę, która jest liderem 
branży wyposażenia wnętrz biurowych. - Ostatnie 
dni to wytężona praca. Jako nowy prezes muszę 
zapoznać się z całą spółką, od jej pracowników, 
bieżących zadań, poprzez plany i finanse – pod-
kreślał niedługo po objęciu nowej funkcji Tomasz 
Turek.

Trwał półtora miesiąca, a jego efekty widać gołym okiem. Wykonawca prac, 
na zlecenie Urzędu Miasta Poręba, gruntownie wyremontował dach cmen-
tarnej kaplicy.  - Wymienione zostały deski pod- i nadrynnowe, stare rynny, 
a dach pomalowano na brązowo - wylicza Angelika Kubaczyńska, inspektor 
Referatu Nieruchomości i Gospodarki Komunalnej Urzędu Miasta Poręba. 
Dodaje, że na dachu budynku zamontowany został również nowy system 
odgromowy.

Metamorfozę przeszła również elewacja Domu Pogrzebowego. Ubytki w 
tynku zostały uzupełnione, a ściany zyskały świeży, jasny kolor. Renowacje 
przeszły także drzwi wejściowe. Prace rozpoczęły się tutaj we wrześniu, a 
ich koszt opiewał na kwotę ok. 115 tys zł.
Przypomnijmy również, że wcześniej miasto zdecydowało się na drobny 
remont wewnątrz kaplicy. Odświeżony został wówczas m.in. sufit, wymie-
niono stare okna oraz instalacje elektryczne. Pojawiły się także nowe oprawy 
świetlne.

Porębski Dom Pogrzebowy jest własnością miasta. Został wynajęty firmie 
„Wrzos”, prowadzącej działalność pogrzebową. 

W kolejnych latach planowane są systematyczne prace remontowe, które 
docelowo doprowadzą do idealnego stanu całego wnętrza tego obiektu. - 
Należy pamiętać, że wygląd Domu Pogrzebowego świadczy o szacunku, 
jakim obdarzamy zmarłych żegnanych w tym miejscu - mówi burmistrz 
Ryszar Spyra.

Wodociągi mają nowego prezesa

Porębski Dom Pogrzebowy już po remoncie

Tomasz Turek został nowym prezesem Miejskiego Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji w Porębie. Zastąpił 
na tym stanowisku Mariusza Grabarczyka.

Dużą metamorfozę wizualną przeszedł zlokalizowany 
w przedniej części cmentarza parafialnego przy ul. Ks. 
Pędzicha, porębski Dom Pogrzebowy. Podajemy szcze-
góły dotyczące tego remontu.
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Ważne remonty
Miasto wyremontowało prawie 200 metrów chodnika

Miasto rewitalizuje teren przy osiedlu Mickiewicza

Niezniszczone płyty betonowe z budowy Agory dostaną drugie życie. Na ukończeniu jest już wykonany właśnie z 
nich chodnik przy ul. Mickiewicza. – To oszczędnie i ekologicznie rozwiązanie – podkreśla burmistrz Ryszard Spyra.

Zniknęły już m.in. stare ławki i zaniedbana piaskownica. Zielony teren między osiedlem Mickiewicza a torowiskiem 
zmieni się teraz nie do poznania. 

W niedalekim sąsiedztwie porębskiego Orlika 
budowane jest nowe centrum Poręby, tzw. Agora. 
Urząd Miasta założył jednak, że wszystkie ele-
menty budowlane z rozbiórki tamtejszego terenu 
– w tym m.in. dawnego targowiska – które będą 
nadawać się do użytku, zostaną wykorzystane 
powtórnie.

Przykład? – Przy ul. Mickiewicza do użytku 
oddane zostało ok. 160 metrów nowego chod-
nika dla pieszych. Został on wykonany z płyt 
o wielkości pół na pół metra, które pochodzą z 
rozbiórki terenu pod budowę tzw. Agory – pod-
kreśla Angelika Kubaczyńska, inspektor Referatu 
Nieruchomości i Gospodarki Komunalnej Urzędu 
Miasta Poręba. 

Dodaje, że w części chodnika wykorzystany został 
także stary, niezniszczony krawężnik. - Cała 
inwestycja jest nie tyko oszczędna i ekologiczna, 
ale też w efekcie bardzo estetyczna – podkreśla 
inspektor Kubaczyńska.

Za budowę nowego chodnika odpowiedzialna 
jest spółka gminna – Miejskie Przedsiębiorstwo 
Wodociągów i Kanalizacji w Porębie. Inwestycja 
kosztować będzie ok. 40 tys zł i jest odpowiedzią 
na prośby mieszkańców. 

Na zlecenie Urzędu Miasta Poręba rozebrano starą piaskownicę z betono-
wymi obrzeżami. Zdemontowane zostały też uszczerbione ławki i kosze na 
śmieci. Rewitalizacja tego terenu ma jednak kompleksowy charakter, dlatego 
zajęto się również likwidacją dawnego żywopłotu i przycinką drzew. 

Wcześniej działką wspólnie zarządzała spółdzielnia i gmina. Ten teren sąsia-
duje jednak z własnością gruntową spółki Polskie Linie Kolejowe, dlatego 
zgodnie z przepisami prawa nie mogły działać tu urządzenia typu pia-
skownica, gdzie bawiłyby się dzieci. – Aktualnie rewitalizowany zielony 
teren przy ul. Mickiewicza należy do Skarbu Państwa, Urząd Miasta Poręba 
podjął jednak odpowiednie kroki zmierzające do jego komunalizacji. Dzięki 
temu miasto będzie mogło nim zarządzać i o niego dbać – mówi Angelika 
Kubaczyńska, inspektor z Referatu Nieruchomości i Gospodarki Komunalnej 
Urzędu Miasta Poręba. 
Dodaje, że w planach jest, by na tym terenie, po jego rewitalizacji, stanęły 
nowe ławki z metalową podstawą i drewnianym siedziskiem i nowe, este-
tyczne kosze na śmieci. Zasiane zostały też już nowe trawniki. Niebawem, 
zgodnie z ustaleniami ze spółką kolejową, śmieci znajdujące się na gruncie 
PKP zostaną uprzątnięte.

Koszt tego przedsięwzięcia oszacowano na ok. 80 tys zł. 

Urząd Miasta Poręba przypomina, że planowana jest także rewitalizacja 
chodnika prowadzącego do wyjścia na peron. Zarówno od ul. Chopina, jak 
i od ul. Dworcowej, co sprawi, że będzie w tej części miasta estetycznie  
i bezpiecznie.
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Ważne remonty

- Są już wyniki 8 edycji programu rządowego 
Polskiego Ładu – poinformowali w październiku  
przedstawiciele Referatu Środków Pomocowych i 
Rozwoju w Urzędzie Miasta Poręba. - Dostaliśmy 
dofinansowanie z obszaru „Infrastruktura dro-
gowa Infrastruktura wodno-kanalizacyjna” 
na projekt pod nazwą: „Budowa sieci kana-
lizacji sanitarnej wraz z przyłączami w ulicy 
Roździeńskiego, Wiejskiej i Wojska Polskiego 
w Porębie” - dodaje z dumą burmistrz Poręby 
Ryszard Spyra. 

To bez wątpienia duży sukces. Poręba zdobyła 
bowiem dokładnie 7 505 000 zł na przeprowa-
dzenie tej inwestycji. Zaznaczmy, że całe zadanie 
oszacowano na ok. 7,9 mln zł. Środki z zewnątrz, 
jakie otrzyma Poręba stanowią zatem aż 95 proc. 
kosztów całego przedsięwzięcia.

Budżet gminy nie pozwolił na kompleksowy 
remont
Przypomnimy; w 2022 roku - ze względu na 
opłakany stan nawierzchni - miasto przeprowa-
dziło gruntowny remont ulicy Roździeńskiego. 
W trakcie robót odkryto jednak starą kanalizację 
deszczową. - Była w bardzo złym stanie technicz-
nym. Była niedrożna i z licznymi zapadnięciami 
kanału betonowego, musieliśmy ją wymienić  - 
mówi inspektor budowlany Barbara Czernik.

Dodaje, że miasto w planie miało również budowę 
kanalizacji sanitarnej oraz ścieżki rowerowej. 
- Chcieliśmy przeprowadzić tutaj duży, komplek-
sowy remont. Niestety dwukrotnie nie udało się 
uzyskać dofinansowania na tak szeroko zakro-
jone prace. W efekcie mogliśmy pozwolić sobie 
na wymianę deszczówki, nawierzchni drogowej 
i budowę chodnika w ramach własnych środków 
finansowych - tłumaczy Barbara Czernik.

Wygrany wniosek
Teraz plany inwestycyjne miasta będą mogły 
dojść do skutku. Dodajmy, że wniosek o rządowe 
dofinansowanie do projektu skanalizowania ulic 
Roździeńskiego, Wiejskiej i Wojska Polskiego 
został złożony 2 sierpnia tego roku, razem z 
dwoma innymi wnioskami. Jeden z nich doty-
czył budowy kolejnego odcinka drogi i kolejnych 
etapów budowy kanalizacji „Na Stoku”. Drugi zaś 
- planu przebudowy istniejących niecek base-
nowych na terenie strefy rekreacyjnej przy ul. 
Zakładowej w Porębie.

- Cieszymy się, że jeden z naszych wniosków 
otrzymał dofinansowanie w ogromnej kwo-
cie. To kolejny dowód na rzetelną pracę całego 
urzędu, a przede wszystkim Referatu Środków 
Pomocowych i Rozwoju, który zgodnie ze swoją 
nazwą, na bieżąco i systematycznie poszukuje i 
śledzi wszelkiego rodzaju możliwości dotyczących 
takich właśnie źródeł finansowania - mówi bur-
mistrz Poręby Ryszard Spyra.

Duży sukces! Poręba zdobyła ponad 7,5 mln zł
To już pewne! Ulice Roździeńskiego, Wiejska i Wojska Polskiego doczekają się kanalizacji. Dzięki staraniom Urzędu 
Miasta Poręba, gmina zdobyła ogromne dofinansowanie na tę inwestycję.
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Zaplanowano uroczystości oficjalne, ale także 
artystyczne, plastyczne i sportowe. Najważniejsze 
odbyły się 17 listopada. Rozpoczęła je msza święta 
celebrowana w kościele pw. Świętego Ducha. Tuż 
po niej odbyła się uroczysta gala w szkolnej hali 
sportowej.

Stulatka ze złotem
To właśnie podczas tej gali szkoła odebrała 
wyjątkową Złotą Odznakę Honorową za Zasługi 
dla Województwa Śląskiego. Wręczył ją Mirosław 
Mazur, przewodniczący Sejmiku Województwa 
Śląskiego oraz radna Sejmiku Województwa 
Śląskiego Maria Materla. – Jesteśmy dumni z 
naszego miasta, w którego historię nierozerwal-
nie już od stu lat wpisuje się Szkoła Podstawowa 
nr 1. Wielu z nas z rozrzewnieniem wspomina lata 
tutaj spędzone - zabrał głos podczas uroczystości 
burmistrz Poręby Ryszard Spyra. 

Nie zabrakło także wielu ważnych gości, w tym 
m.in., przedstawicieli Urzędu Miasta Poręba, Rady 
Miasta, Kuratorium Oświaty, a także dyrektorów, 
kierowników i przedstawicieli instytucji oświa-
towych, kulturalnych, księgowych, społecznych, 
nadleśnictwa, wojskowych, sportowych, przed-
siębiorców i Rady Rodziców.

Wspominano dawne lata
W trakcie jubileuszu mury szkoły odwiedzali jej 
dawni wychowankowie i mieszkańcy miasta. 
Przychodzili grupami i pojedynczo. Sale i szkolne 
korytarze wypełniły się rozmowami i wzrusze-
niem, gdy wszyscy wspólnie przypominali sobie 
swoje szkolne lata i szkołę z tamtych lat.

Agnieszka Andrzejewska, dyrektor Szkoły 
Podstawowej nr 1 im. Wojska Polskiego w Porębie, 
dziękowała za udział w tak istotnym dla szkoły 
wydarzeniu. Wspominała osoby, które w minio-
nym stuleciu zapisały się na kartach historii 
szkoły, którzy ją tworzyli, rozwijali, wspierali, 
której oddali serce i entuzjazm. Mówiła również 
o teraźniejszości i planach placówki na przyszłość.

Chór skomponował specjalny utwór
Jubileuszowe obchody uzupełniły także popisy 
artystyczne. Publiczności zaimponował zwłasz-
cza muzyczny zespół szkolny, który zagrał…na 
dzwonkach. Z kolei szkolny chór skomponował 
specjalnie na tą okazję jeden z utworów. Część 
artystyczną uświetnił występ muzyczny absol-
wentów naszej szkoły Anny Dudzińskiej i Karola 
Hadrycha. - To był magiczny i ciepły od wspo-
mnień dzień. 

Każdy jubileusz skłania do refleksji nad mijają-
cym czasem. 100-lecie szkoły staje się okazją do 
wspomnień, które na zawsze pozostały w pamięci 
wielu pokoleń – czas je porządkuje, dodaje im bla-
sku, a dźwięk szkolnego dzwonka przywołuje je 
ponownie – podkreśla dyrektor porębskiej stu-
latki Agnieszka Andrzejewska. 

Porębska stulatka ze złotym prezentem. Burmistrz gratuluje!
Oficjalne uroczystości i indywidualne chwile pełne wspomnień. Szkoła Podstawowa nr 1 w Porębie obchodziła 
stulecie swojego powstania. Sprawdźmy, jak wyglądały te wyjątkowe obchody.
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To niemalże filmowa historia. Szkoła Podstawowa 
nr 1 im. Wojska Polskiego w Porębie w 2023 roku 
świętowała jubileusz swojego stulecia. – Do uro-
czystości z tym związanych szykowaliśmy się 
od wielu miesięcy. Zaplanowaliśmy cały cykl 
wydarzeń oraz plan spisania monografii szkoły – 
zdradzała jeszcze przed uroczystymi obchodami 
Agnieszka Andrzejewska, dyrektor porębskiej 
„jedynki”.
Przyznawała wówczas, że szkoła posiada kroniki 
historyczne. - Rozpoczynają się one od lat 50., 
tymczasem historia placówki sięga czasów sprzed 
drugiej wojny światowej. Skupiliśmy się zatem na 
tym, by dowiedzieć się o naszych początkach jak 
najwięcej – mówi pani dyrektor.
Pracownicy szkoły sięgnęli m.in. po stare gazety.

Tuba z archiwalnej fotografii prasowej 
Wszystko zaczęło się od jednego ze zdjęć, które 
niemal sto lat temu wydrukowała ówczesna 
gazeta. – Widać na nim przedstawicieli naszego 
miasta, którzy zebrali się przy nowo wybudo-
wanych szkolnych murach. Jeden z nich w ręku 
trzyma tubę. Domyśliliśmy się, że może być jest 
w niej akt erekcyjny lub inne dokumenty histo-

ryczne, które zwyczajowo wmurowuje się dla 
uczczenia ważnych wydarzeń i zachowania ich dla 
potomnych – podkreśla Agnieszka Andrzejewska. 
Zaczęto poszukiwania miejsca, gdzie owa tuba 
mogła zostać umiejscowiona. – Ściana na starej 
fotografii była identyfikowalna. Tu nie mieli-
śmy kłopotu, nie chcieliśmy jej jednak wyburzać, 
potrzebowaliśmy specjalistycznego sprzętu, ale 
koszty wynajmu były zbyt wysokie – wspomina 
dyrektor porębskiej podstawówki. 

Pomógł detektor metalu
W pewnym momencie szkole udało się wynająć 
detektor metalu, jakim poszukiwacze skarbów 
posługują się na przykład na plażach, ale bez 
doświadczonej w takich pracach osoby, na nie-
wiele się przydał. Wreszcie sprawą zainteresował 
się jeden z youtuberów – poszukiwacz historycz-
nych artefaktów. Z profesjonalnym sprzętem do 

Poręby wysłał swojego znajomego. 
– Ten niezwykle dokładnie wskazał nam miej-
sce w ścianie, gdzie znajdować powinna się 
tuba z dokumentami – wspomina dyrektor 
Andrzejewska. Przyznaje, że przy owej ścianie 
spędziła długie godziny. – Prace trwały już tak 
długo, że nawet w momencie, gdy w niedużym 
otworze pojawiło się coś metalowego, mieliśmy 
wątpliwości. Myśleliśmy, że to zwykła rura - 
przyznaje Agnieszka Andrzejewska.

W sobotę kupiono gazetę, w niedzielę ją 
zamurowano
Specjalista nie miał jednak żadnych wątpliwości. 
Oszacował, że wyłaniający się z dziury w ścianie 
kawałek metalu, to zaśniedziały brąz. Wreszcie 
przedmiot udało się wyciągnąć. – Była to tuba z 
archiwalnego zdjęcia. Po zdjęciu zalakowanego 
dekla, okazało się jednak, że w środku jest jesz-
cze druga tuba – tym razem szklana – relacjonuje 
dyrekcja SP 1 w Porębie.
Co było w środku? Oczekiwany przez wszystkich 
szkolny akt erekcyjny oraz stare gazety, w tym 
jedna  datowana na 4 sierpnia 1929 roku. 
Zaznaczmy, że pieczę nad znaleziskiem trzy-
mał konserwator zabytków, a materiały (poza 
zewnętrzną tubą z brązu) są aktualnie w rękach 
specjalistów z Archiwum Państwowego w 
Katowicach. Dokumenty są bowiem mocno 
zawilgocone i wymagają osuszania, dezynfekcji 
i odgrzybiania.
Dyrekcja porębskiej „jedynki” szacuje, że ory-
ginalny akt erekcyjny nie będzie mógł trafić na 
ścianę, niemniej jednak sporządzona zostanie jego 
wierna kopia.
W przyszłości szkoła planuje zwrócić się także 
do specjalistów odtwarzających stare materiały 
historyczne. Nie wszystko z odkrytej niedawno 
tuby da się aktualnie odczytać. 
- To zupełnie wyjątkowe i bardzo wartościowe 
znalezisko. Cieszę się, że dyrekcja była nieugięta w 
poszukiwaniach. Dzięki temu na światło dzienne 
wydobyto ważny kawałek historii naszego miasta 
– podkreśla obecny przy wyciąganiu artefaktu ze 
ściany burmistrz Poręby Ryszard Spyra. 

Niezwykłe 100-letnie znalezisko w porębskiej podstawówce
Ukryta w szkolnych murach czekała niemal 100 lat, by ujrzeć światło dzienne. Wykonaną z brązu tubę, a w niej m.in. 
akt erekcyjny i stuletnie gazety, wydobyto ze ściany Szkoły Podstawowej nr 1 w Porębie.
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W środku pachnie jeszcze płytą meblową 
i farbą. Wykonawca zmontował i ustawił 
24 regały na woluminy, stół z sześcioma 
krzesłami i biurko służące obsłudze czytel-
ników. Biblioteka po metamorfozie dostała 
jeszcze biurko do zaplecza i szafy na doku-
menty. To jednak nie wszystko!

Pufki z oczkami
By wizytę w bibliotece umożliwić również 
mamom, stworzono na jej terenie dzie-
cięcy kącik. Mali porębianie zastaną tutaj 
swoją własną biblioteczkę, miejsce do 
przeglądania i czytania książeczek wraz z 
wygodnymi, kolorowymi pufami, które… 
mają oczy i miękkim dywanem. Jest także 
kącik kuchenny z ekspresem do kawy. - 
Jeśli chodzi o sprzęty AGD i RTV, panie 
bibliotekarki dostały także nowego laptopa 
i drukarkę - mówi Angelika Kubaczyńska, 
inspektor Referatu Nieruchomości i 
Gospodarki Komunalnej Urzędu Miasta 
Poręba.

Każdy znajdzie tu coś dla siebie
Jak podkreślają urzędnicy, zamysłem 
gruntownego remontu porębskiej biblio-
teki miejskiej było utworzenie miejsca 
przeznaczonego dla lokalnej społeczności, 
które służyć będzie każdej grupie wiekowej 

- poczynając od najmłodszych mieszkań-
ców, poprzez młodzież, osoby w średnim 
wieku oraz seniorów.
Dzięki remontowi pomieszczenia w 
Miejskim Ośrodku Kultury, gdzie gości 
biblioteka oraz nowemu wyposażeniu, 
wypożyczalnia będzie mogła rozszerzyć 
swoją działalność o funkcje kulturalne, 
edukacyjne oraz społeczne.
- Powstało kolejne miejsce w naszym 
mieście, które łączyć będzie kilka pokoleń 
porębian i celem którego będzie wymiana 
doświadczeń, kultywowanie historii i tra-
dycji - mówi burmistrz Poręby Ryszard 
Spyra.

Nowe ściany, drzwi i elektryka
Wcześniej pomieszczenie biblioteki 
przeszło gruntowny remont, który wyko-
nawca tej części projektu - Miejskie 
Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji 
w Porębie - rozpoczął od prac rozbiórko-
wych. Właściwe roboty budowlane polegały 
już przede wszystkim na gruntowym 
odświeżeniu ścian, wykonaniu nowej pod-
łogi, a także wymianie elektryki i drzwi. 
Pierwszy etap remontu wyniósł ok 55 tys 
zł, wyposażenie biblioteki w zupełnie nowe 
meble oraz niezbędne sprzęty RTV i AGD 
kosztowało nieco ponad 60 tys zł.

- Choć mieszkamy tu już bardzo długo, na 
Porębę spojrzeliśmy świeżym okiem. Znów nas 
zachwyciła – przyznają członkowie jury, w tym 
m.in. przedstawiciele Klubu Radnych „Jedność i 
Przyszłość”, inicjatorzy konkursu fotograficznego 
pod hasłem „Poręba w czterech porach roku”.
Konkurs ogłoszono w 2022 roku. Skierowano go 
do najstarszych klas porębskich szkół podsta-
wowych, gdzie wcześniej, pod okiem znanego 
fotografika – Sławomira Smolenia, odbyły się 
wyjątkowe warsztaty fotograficzne. 

Rok w obiektywie
Zadaniem uczestników konkursu było fotogra-
fowanie naszego miasta przez okrągły rok. Co 
ciekawe, nastąpić musiała „dogrywka”. – Choć, 
ze względu na walory przyrodnicze Poręby, wcale 
nas to nie zdziwiło, zabrakło zdjęć, które przed-
stawiałyby infrastrukturę miasta. Otrzymaliśmy 
za to mnóstwo przepięknych fotografii krajobra-
zowych – mówi członkini jury Elżbieta Kołodziej, 
przewodnicząca Rady Miasta Poręba.

Na kartach wyjątkowego kalendarza 
Ostatecznie we wrześniu tego roku komisja 
konkursowa, po żmudnych i długich obradach, 

wyłoniła zwycięzców i wybrała dwanaście najlep-
szych ujęć. – Łatwo nie było – przyznaje Elżbieta 
Kołodziej. – Wiele zdjęć nas po prostu zachwyciło, 
a profesjonalizm ich autorów zaskoczył nawet 
uznanego zawodowego fotografa – dodaje prze-
wodnicząca porębskiej Rady Miasta.
Teraz najlepsze ujęcia z podpisami ich autorów 
stały się bazą pięknego kalendarza, jaki na 2024 
rok wydrukował Urząd Miasta Poręba.

Vouchery na kwotę 2 tys zł
Nazwiska laureatów poznaliśmy podczas tego-
rocznej imprezy mikołajkowej w Miejskim 
Ośrodku Kultury w Porębie. Komisja wybrała czte-
rech laureatów. Wśród nich znaleźli się: Mateusz 
Bergier, Hanna Kot, Amelia Zatońska oraz Adam 
Górecki. Nagroda Grand Prix (w postaci warsz-
tatów fotograficznych) powędrowała do Julii 
Bliżyckiej. Przyznano także 20 wyróżnień.
Najlepsi otrzymali vouchery o wartości 2 tys zł. 
Były też nagrody rzeczowe i pamiątkowe dyplomy 
dla wszystkich uczestników konkursu. – Tutaj nie 
ma przegranych! Zgodnie z regulaminem kon-
kursu, prawa do fotografii ma aktualnie Urząd 
Miasta Poręba, a zdjęcia będą wykorzystywane 
do materiałów promujących miasto. Uważam, że 
ich autorzy z wielką dumą będą je później oglądać 
– podkreśla Elżbieta Kołodziej.
Młodzi autorzy zdjęć naszego miasta dodatkowo 
zostanli uhonorowani wystawą w MOK. – Z przy-
jemnością patrzy się nie tylko na same fotografie, 
ale też perspektywę uczestników tego konkursu. 
Czasem my starsi, na co dzień nie dostrzegamy 
piękna naszego miasta, młodzi zwrócili nam na 
to uwagę – podkreśla burmistrz Poręby Ryszard 
Spyra. 

Pufki z oczkami i kawa z ekspresu w nowej bibliotece

Uczniowie sfotografowali Porębę. Ze zdjęć powstał wyjątkowy kalendarz

Zakończył się montaż nowego wyposażenia Miejskiej Biblioteki Publicznej w Porębie. Co ciekawe, w nowym  
wnętrzu będzie można nie tylko wypożyczyć książkę.

Konkurs trwał cały rok, a jego efekty są zachwycające. Teraz dwanaście najpiękniejszych ujęć Poręby w obiektywie 
młodych mieszkańców uhonorowanych zostało publikacją w formie kalendarza.
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Odświętne ubrania i podniosłe nastroje. W takiej 
atmosferze wybrani w listopadzie młodzieżowi 
radni - przedstawiciele porębskich szkół podsta-
wowych oraz ponadpodstawowych, odbyli swoją 
pierwszą w historii tej kadencji, sesję.
Wyjątkową, ponieważ jedną z jej najważ-
niejszych części było złożenie oficjalnego 
ślubowania. Zaświadczenia o wyborze na radnego 
Młodzieżowej Rady Miasta Poręba przekazał im 
Karol Hadrych, przewodniczący Miejskiej Komisji 
Wyborczej. W głosowaniu tajnym wybrano rów-
nież przewodniczącego MRM. Została nim 

najstarsza z młodych radych - Emilia Mucha. 
Wspierać w roli wiceprzewodniczących będą ją: 
Oliwier Wróbel i Jagoda Sochacka.

- Przed wami niezwykłe dwa lata. Wykorzystajcie 
je dobrze, zgłaszajcie mądre pomysły, bierz-
cie udział w ważnych inicjatywach. Macie teraz 
tę możliwość, a praca na rzecz miasta i jego 
mieszkańców to wielki zaszczyt, ale też nie lada 
wyzwanie i odpowiedzialność - mówiła przewod-
nicząca Rady Miasta Poręba Elżbieta Kołodziej. 
Na sesji nie zabrakło także m.in. przedstawicieli 
Rady Seniorów Poręba i reprezentacji ze szkół 
podstawowych.
Przypomnijmy, kadencja MRM trwa dwa lata, 
liczy 15. członków, a kandydaci na radnych muszą 
mieć ukończony 12. rok życia. To organ, który 
ma charakter doradczy. Rada stanowi reprezen-
tację porębskiej młodzieży i dba o jej interesy 
oraz ważne przedsięwzięcia służące tej grupie 
społecznej.
Pomysły młodych, ich opinie i postulaty trafiają 
do Rady Miasta w Porębie.

W MAKERSPACE trwają aktualnie zajęcia kra-
wieckie. - Prowadzone są w bardzo przystępny 
sposób, do dyspozycji mamy wszelkie materiały 
krawieckie - mówi jedna z mieszkanek, które w 
nowym miejscu, działającym w ramach Pracowni 
Internetowej Orange w Miejskim Ośrodku Kultury 
w Porębie, uczą się szyć. Ale to nie koniec! 

W MAKERSPACE odbywać będą się także niezwy-
kle modne w ostatnim czasie, zajęcia z drukowania 
3D. Uruchomiona na początku grudnia pracownia 
do dyspozycji ma też wirtualne okulary oraz wiele 
materiałów i akcesoriów krawieckich.

Pokaz już w trakcie otwarcia
Oficjalnie 1 grudnia wstęgę przecinał bur-
mistrz Poręby Ryszard Spyra wraz z dyrektorem 
Miejskiego Ośrodka Kultury Karolem Hadrychem. 
I już podczas otwarcia, młodzi porębianie, uczęsz-
czający na warsztaty edukacyjne do Pracowni 

Orange pokazali z dumą, jak stworzyć brelok w 
programie Tinkercad i jak przygotować go do 
wydruku w programie PrusaSlicer.

Gadżety prosto z drukarki
Zaprezentowano również działanie  okularów 
Vr, programowanie w Scratchu, działanie robota 
Photona oraz maszyny do szycia Juno by Janome. 
- Dziękujemy wszystkim dzieciom i młodzieży za 
zaangażowanie i ogrom pracy włożony w przy-
gotowanie prezentacji – mówi Marta Wcisło, 
przedstawicielka porębskiej Pracowni Orange. 
Zaznacza, że MAKERSPACE powstała dzięki 
zdobytej w kwocie 10 tys zł dotacji z zewnątrz. 
Pieniądze zostały zagospodarowane na zakup 
nowoczesnego wyposażenia oraz organizację 
cyklicznych warsztatów z druku 3D oraz szycia 
dla dzieci, młodzieży i dorosłych. 
Program realizowany w ramach międzynarodowej 
inicjatywy Orange Digital Center.

Najmłodsi porębscy radni odbyli swoją pierwszą sesję

Wirtualne okulary i maszyna do szycia. W Porębie 
otwarto wyjątkową, nową pracownię dla mieszkańców!

Było niezwykle uroczyście. Licząca 15. członków Młodzieżowa Rada Miasta Poręba 8 grudnia zebrała się na swojej 
pierwszej sesji i złożyła oficjalne ślubowanie.

MAKERSPACE – bo tak się nazywa, to nowość, jaka już prężnie działa w Miejskim Ośrodku Kultury w Porębie. 
Gmina na uruchomienie nowej pracowni, wyposażonej m.in. w drukarkę 3D i akcesoria krawieckie, zdobyła 10 tys 
zł dofinansowania.
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STOWARZYSZENIA

Coś dla zdrowia i coś dla naszego środowiska. 
Ekopiknik pod hasłem „Zielona Przygoda”, który 
w sobotę 21 października zorganizowano na tere-
nie porębskiej Szkoły Podstawowej nr 2 spotkał się 
z niezwykłym uznaniem.
Maluchy z uśmiechami uczestniczyły w zapro-
ponowanych im przez profesjonalistów od dobrej 
zabawy animacjach. Puszczały bańki mydlane, 
robiły sobie zdjęcia z ubranym w kolorowy gar-
nitur szczudlarzem albo grały w piłkę. Starsi z 
zainteresowaniem obejrzeli występ objazdowej 
grupy teatralnej, wzięli także czynny udział w 
konkurencjach biegowych w ramach tradycyjnego 
już Biegu Papieskiego. Słowem, na brak atrakcji 
nie narzekał tu nikt.

Zabawa i nauka w jednym
To jednak nie wszystko. Kluczem imprezy była 
bowiem ekologia. - Zaproponowaliśmy naj-
młodszym porębianom wyjątkowe warsztaty z 
wykorzystaniem zestawów naukowych przybli-
żających tematykę Odnawialnych Źródeł Energii 
- mówi Joanna Wyszyńska z Referatu Środków 
Pomocowych i Rozwoju Urzędu Miasta Poręba.

Dodaje, że były również zabawy i konkursy z 
animatorami, a uczestnicy ekopikniku mogli 
skorzystać z kawiarenki z ciepłymi i zimnymi 
napojami oraz przekąskami. Na uczestników 
wydarzenia czekały także nagrody i upominki. 
Każdy został nagrodzony!

Gminny ekodoradca służył pomocą
Podczas wydarzenia nie mogło zabraknąć stoiska 
Gminnego Punktu Konsultacyjno-Informacyjnego 
Programu Czyste Powietrze, a także gminnego 
ekodoradcy z projektu Life: „Śląskie. Przywracamy 
błękit”. Ewelina Matyja, bo o niej właśnie mowa, 
chętnie doradzała, co zrobić, by na wymianę sta-
rego pieca na ekologiczne źródło ogrzewania, 
dostać dofinansowanie. - Takich programów jest 
więcej, zapraszam do kontaktu - mówiła gminna 
ekodoradczyni.
Podkreślmy jeszcze, że na organizację ekoimprezy 
Gmina Poręba pozyskała dofinansowanie w wyso-
kości 8 tyś zł ze środków Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w 
ramach Programu Regionalnego Wsparcia 
Edukacji Ekologicznej.

To już tradycja. Kto dołoży przysłowiowy grosz do strażac-
kiej działalności, temu w najbliższym roku sprzyjać będzie 
łut szczęścia. Tym bardziej warto zaopatrzyć się w stra-
żacki kalendarz na 2024 rok. Przygotowała i wydrukowała je 
Ochotnicza Straż Pożarna II w Porębie.

Kalendarz był kolportowany przez druchów. Ci, których nie 
było wówczas w domu, kalendarz zamówić mogą poprzez fun 
page’a OSP II za pośrednictwem Facebooka, poprzez komen-
tarz pod postem w tym temacie lub w prywatnej wiadomości. 
- Kalendarze postaramy się dostarczyć jak najszybciej - 
zapewniają strażacy.

Fundusze uzyskane ze sprzedaży kalendarza przezna-
czone zostaną na zbudowanie prężnie działającej jednostki 
OSP II, w tym ubrania ochronne i sprzęty. Jednym z boha-
terów kalendarza jest także włodarz Poręby Ryszard Spyra, 
który wielokrotnie podkreśla, że niezwykle ceni pracę 

strażaków-ochotników. Gmina na bieżąco wspiera również 
bieżącą działalność wszystkich porębskich jednostek strażac-
kich. Opłaca ich rachunki, płaci za badania lekarskie członków 
i kandydatów na strażaka, za badania techniczne pojazdów. 
Nierzadko przekazuje również dotacje na ważne remonty. - 
Jeśli chodzi konkretnie o OSP II w 2023 roku gmina na takie 
cele przekazała jednostce niemal 10 tysięcy złotych - infor-
muje Jakub Drabek z Urzędu Miasta Poręba.

W listopadzie gmina przekazała kolejne 10 tys zł na remont 
dachu strażnicy w Niwkach, wcześniej pracownicy Urzędu 
Miasta przygotowali i złożyli wniosek o dofinansowanie na 
zakup umundurowania dla OSP II Poręba. W ramach kon-
kursu Urzędu Marszałkowskiego, pod hasłem „Zwiększenie 
potencjału ratowniczego Ochotniczych Straży Pożarnych 
Województwa Śląskiego w 2023 roku” gminie udało się zdo-
być dotację w wysokości 4,4 tys zł.

Bieg papieski, bańki i szczudlarz. Tak na terenie SP2 
bawiliśmy się na ekopikniku

Burmistrz wspiera strażaków. Promuje też ich kalendarz

To nie pierwsze takie wydarzenie w naszym mieście. Tegoroczny ekopiknik, połączony z XXII Biegiem Papieskim, 
był jednak wyjątkowo udany. Przeżyjmy go jeszcze raz!

Fundusze na bieżące funkcjonowanie jed-
nostek, ale też wsparcie m.in. w naglących 
remontach. Burmistrz za głosem druhów, 
zaprasza do kupna nowego kalendarza 
strażackiego.
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Niedawno informowaliśmy o tym, że nasza gmina zdobyła 
niemal 50 tysięcy złotych grantu w konkursie Polskiego 
Funduszu Rozwoju. Dzięki temu przez cały rok będzie moż-
liwość bezpłatnego testowania aplikacji e-Obywatel.

Teraz Urząd Miasta Poręba znów ma dla mieszkańców dobrą 
informację. - Gmina Poręba znalazła się wśród 20. najlepszych 
projektów konkursu grantowego Fundacji BGK „ Generacja 
6.0”. Dzięki współpracy Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej z Centrum Rozwoju Lokalnego w Zawierciu, pozy-
skano 20 tys zł na aktywizację mieszkańców naszego miasta 
w wieku senioralnym - mówi Katarzyna Wilk, kierownik 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Porębie.

Pieniądze dla seniorów
Na co przeznaczone zostaną pieniądze z grantu? - Głównym 
założeniem projektu jest zapobieganie wykluczeniu społecz-
nemu seniorów poprzez aktywizację społeczną, ruchową i 
kulturową. 
- W ramach tego projektu, dzięki zdobytym środkom finan-
sowym, zakupiony zostanie sprzęt do rehabilitacji grupowej 
oraz warsztatów krawieckich - mówi Katarzyna Wilk. - To 
szansa dla seniorów. Służąca ich zdrowiu i rozwojowi - dodaje 
kierownik porębskiego MOPS-u.

Jesteśmy wzorcem dla innych gmin
Poręba w ostatnim czasie odnotowuje kolejne sukcesy w 
zakresie zdobywania środków zewnętrznych.  

Na stronie internetowej urzędu miasta informowaliśmy, że 
pomyślnie dla naszej gminy zakończyła się 8. edycja programu 
rządowego „Polski Ład”. Urząd Miasta w Porębie aplikował 
wówczas o dofinansowanie na trzech poziomach programu. 
Udało się pozyskać aż ok. 7,5 mln zł (co stanowi 95 proc. 
kosztów całej inwestycji) na budowę kanalizacji przy ulicach 
Roździeńskiego, Wiejskiej i Wojska Polskiego.

Poręba z kolejnym grantem. Na co przeznaczy 20 tys zł?
To kolejny sukces naszej gminy w ostatnich tygodniach. Tym razem Poręba wspólnie z Miejskim Ośrodkiem Pomocy Społecznej  
zdobyła 20 tys zł z funduszy zewnętrznych.

STOWARZYSZENIA

Codzienne życie z niepełnosprawnością to ogromne 
wyzwanie. Jeśli do tego dochodzi jeszcze daleka odle-
głość od rodziny lub co gorsza - jej brak, dla niektórych 
to wyzwanie niemal nie do udźwignięcia. - To właśnie 
takich osób dotyczyć będzie realizowany w 2024 roku 
program asystentury - mówi Katarzyna Wilk, kierow-
nik porębskiego MOPS-u.

Koszty realizacji takiego przedsięwzięcia nie są małe. 
Osobom najbardziej potrzebującym, których z roku na 
rok przybywa, pomagają wykwalifikowani asystenci. 
Potrzeby rosną, dlatego gmina wspólnie z MOPS-em 
postarała się o finansowanie z zewnątrz. Wiadomo już, 
że na realizację programu asysty osobom niepełno-
sprawnym otrzyma ok. 650 tys zł.

Jaką pomoc oferuje tzw. asystent osobisty? To dobrze 
przygotowany do pomocy niepełnosprawnym i 

nierzadko niezwykle zaangażowany pracownik 
MOPS-u. Pomoże przy codziennych sprawunkach, 
zakupach, wyjściu do lekarza. Katarzyna Wilk podkre-
śla, że wśród porębskich asystentów są i tacy, których 
niepełnosprawni nazywają „cudotwórcami”. - Pracuje 
z nami na przykład pan Artur, który zabiera swo-
ich podopiecznych…w góry. Albo na spływ kajakowy. 
Proszę sobie wyobrazić, ile radości i emocji pojawia się 
w takich momentach - mówi kierownik porębskiego 
MOPS-u.

- Wniosków o pomoc w zakresie asystentury na dziś 
mamy już bardzo dużo. Prawdopodobnie nie będziemy 
mogli w pełni zrealizować wszystkich potrzeb. 
Staraliśmy się bowiem o większą kwotę rządowego 
dofinansowania. W zakończonej właśnie procedurze 
komisja obcięła jednak wnioski tych miast, które już 
wcześniej brały udział w projekcie. A Poręba już czwarty 

rok z rzędu realizuje ten niełatwy, ale bardzo potrzebny 
program - podkreśla Katarzyna Wilk.

Przypomnijmy, nasze miasto do programu asystentury 
osób niepełnosprawnych po raz pierwszy przystąpiło 
w 2021 roku z dofinansowaniem w wysokości prawie 
175 500 zł. Wówczas w przedsięwzięciu wzięło udział 18 
potrzebujących wsparcia mieszkańców Poręby, a usługi 
asystenckie realizowało 14 asystentów.

- Rok później potrzebujących było już 33, a asystentów 
29. W 2023 roku te liczby wzrosły. Wspieramy już 44 
mieszkańców - podkreślano jeszcze w listopadzie w 
Miejskim Ośrodku Pomocy Społecznej w Porębie.

Aktualnie wniosków o asystenckie wsparcie jest jeszcze 
więcej.

- Nie mogę uwierzyć, że tak się da - mówiła jedna z naj-
młodszych uczestniczek warsztatów, które 18 grudnia 
odbyły się w Szkole Podstawowej nr 2 w Porębie, gdzie 
działają także oddziały przedszkolne.

Mowa o pokazie działania samochodu, który nie 
ruszyłby z miejsca gdyby nie…zatankowanie go 
wodą. - Pokazałyśmy dzieciom na czym polega pro-
ces elektrolizy, czyli zamiany wody w paliwo służące 
do napędzania modelu naszego auta - mówi Ewelina 
Matyja, gminny ekodoradca.

Była to tylko jedna z szeregu atrakcji, jakie czekały 
na dzieci w ramach warsztatów ekologicznych doty-
czących projektu Life; „Śląskie. przywracamy błękit”. 
Zajęcia poświęcone były odnawialnym źródłom ener-
gii. Dzieci mogły wprawić w ruch wiatraki produkujące 
prąd i wiele dowiedzieć się o tym, jak żyć ekologicznie.

W zabawie wzięło udział niemal 40 przedszkolaków, 
które przez dwie godziny miały świetną zabawę. Za 
udział w warsztatach otrzymały ekologiczne koloro-
wanki z naklejkami oraz słodkie upominki.

Poręba zdobyła ok. 650 tys zł dofinansowania  
do programu asystenta osoby niepełnosprawnej

Przedszkolaki wyprodukowały własny prąd

Wspierają osoby starsze, chore, samotne. Kolejny rok z rzędu gmina wspólnie z Miejskim Ośrodkiem Pomocy 
Społecznej w Porębie postarała się o dofinansowanie do programu asystentury osób niepełnosprawnych.

I wprawiły w ruch samochód na wodór! To tylko jedna z atrakcji, jakie czekały na porębskie maluchy w ramach 
zorganizowanych przez Urząd Miasta Poręba grudniowych warsztatów edukacyjnych.
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Był biały obrus, świece z choinkowymi gałązkami 
i tradycyjne wigilijne potrawy. We wtorek 19 grud-
nia sala widowiskowa Miejskiego Ośrodka Kultury 
w Porębie wyglądała inaczej niż zwykle. - Zrobiło 
się przytulnie i miło. Panowała domowa atmosfera 
- podkreśla burmistrz Poręby Ryszard Spyra, jeden 
z uczestników wieczerzy wigilijnej, jaką dla osób, 
które na co dzień wspiera zorganizował MOPS w 
Porębie.
- Jesteście jednymi z nas, nie ma powodu, byście 
czuli się zmarginalizowani. Dokładamy wszelkich 

starań, byście nie czuli się opuszczeni  - zwracał się 
do najbardziej potrzebujących mieszkańców włodarz 
Poręby.
Ucztę poprzedziła część artystyczna. Wzruszająca, 
ponieważ na scenie w MOK-u wystąpili najmłodsi 
i nieco starsi uczniowie Szkoły Podstawowej nr 
1 w Porębie. Dzięki pani dyrektor - Agnieszce 
Andrzejewskiej - występ udał się znakomicie. 
Maluchy na cymbałkach zagrały kolędy, zaśpiewały 
popularne pastorałki, za co zebrały gromkie brawa.
Nie zabrakło serdecznych życzeń świątecznych, 

które podopiecznym złożyła główna organizatorka 
całego przedsięwzięcia - Katarzyna Wilk, kierownik 
porębskiego MOPS-u. Dołączył się do nich burmistrz 
Ryszard Spyra oraz przewodnicząca porębskiej Rady 
Miasta Elżbieta Kołodziej. 
Wśród gości nie zabrakło również Grzegorza Raka, 
Dyrektora Wydziału Rodziny i Polityki społecznej 
Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach.  
Potrzebujący dostali także paczki świąteczne, a 
wigilijne smakołyki mogli zapakować sobie także 
do domu.

FOTOSTORY
Wyjątkowa wigilia. Wzięli w niej udział potrzebujący z Poręby
Dołożono wszelkich starań, by choć w tym momencie nie czuli się gorsi i samotni. Miejski Ośrodek Pomocy 
Społecznej w Porębie zaprosił swoich podopiecznych na wyjątkową wieczerzę wigilijną.


